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کارگروه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان مطرح شد؛

لزوم بازنگری و اصلاح نرخ گندم و آرد

جلسه کارگروه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان آذربایجانشرقی، با حضور نمایندگانی از معاونت

هماهنگی امور اقتصادی استانداری آذربایجانشرقی، سازمان جهاد کشاورزی استان، اداره کل صمت استان، اداره کل غله

و خدمات بازرگانی استان، کمیسیون صنایع غذایی اتاق بازرگانی تبریز، انجمن آرد استان، شرکت آرد برکت گندم،

اتحادیه نانوایان تبریز، صنایع غذایی ارس مهر، انجمن صنایع غذایی استان وکارخانه آرد گندم تبریز با موضوع «بررسی

قیمت خرید تضمینی گندم - بازنگری و اصلاح نرخ گندم» در محل اتاق بازرگانی تبریز برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی تبریز، رضا جعفری، رئیس کمیسیون صنایع غذایی اتاق بازرگانی تبریز با بیان اینکه در خصوص موضوع گندم و آرد سه موضوع مد نظر است،

تاکید کرد: بر اساس تصریح قانون، نباید تصمیمات بر اساس عطف ماسبق صورت گیرد. متاسفانه دولت نرخ آرد را در پایان اردیبهشت ماه اعلام کرده، ولی اجرای آن را از ابتدای

اردیبهشت ماه لحاظ کرده است و مابه التفاوت آن، از خریداران گندم اخذ شده است که منجر به متضرر شدن بسیاری از واحدهای صنایع غذایی مرتبط با گندم و آرد شده است.

نایب رئیس اتاق تبریز با اشاره به تفاوت نرخ آرد برای ماکارونی و نان، افزود: استان آذربایجان شرقی از این قضیه به شدت متضرر خواهد شد، چرا که نان قوت اصلی مردم بوده و

بر ماکارونی ارجح است، بنابراین درخواست صریح و صادقانه، تعیین نرخ ثابت و مشخص برای گندم و آرد است.

جعفری اظهار کرد: باید اجازه واردات گندم (با سرمایه شخصی) به سرمایه گذاران داده شود تا مصرف مورد نیاز واحد خود را از این طریق تهیه کنند.

وی اذعان کرد: با ادامه روند فعلی کارخانجات تولید کیک اقدام به اخذ مجوز تولید ماکارونی خواهند کرد.

رئیس کمیسیون صنایع غذایی اتاق تبریز گفت: به دلیل شرایط تحریم ها و بر اساس کارشناسی های انجام شده در کشور، قیمت تمام شده ی محصولات داخلی تا ۱۵ درصد بیشتر

از قیمت جهانی است. اگر در شرایط کنونی قیمت گندم در کشور بیشتر از قیمت جهانی باشد، به خصوص در صنعت مبتنی بر آرد قدرت رقابت را از دست خواهیم داد.

جعفری با بیان اینکه یکی از دلایل مخالفت سیستم حاکمیتی با واردات گندم توسط بخش خصوصی، این است که امکان دارد بخش خصوصی گندم خارجی را وارد کشور کرده و

به دولت بفروشد، افزود: در حالی که سامانه های موجود می تواند این موضوع را شفاف سازی کند.

وی با بیان اینکه ما اقدامات لازم و چانه زنی ها را انجام داده و بعد از فصل خرید وارد می کنیم، ادامه داد: با این حال اگر کلا با واردات گندم توسط بخش خصوصی مخالفت

کنند، با خروج کارگر و کاهش تولید مواجه خواهیم شد. این ضعف ها یکجا جمع شده و آسیب رسان خواهد بود و استان ما در این زمینه ضربه پذیر است.

گندم آذربایجان بهترین گزینه برای صنف و صنعت است

غلامرضا غلامی، عضو هیئت مدیره انجمن آرد استان آذربایجان شرقی، با تأکید بر لزوم رعایت قانون از سوی کارخانجات آرد، اظهار داشت: برخی از واحدهای تولیدی برخلاف

ضوابط قانونی عمل می کنند و اصلاح این روند باید از داخل استان آغاز شود.

وی با اشاره به ضرورت خرید گندم با افت معقول، افزود: طبق قانون، خرید گندم باید با در نظر گرفتن افت طبیعی و منطقی انجام گیرد و این موضوع نباید نادیده گرفته شود.

غلامی همچنین با اشاره به چالش های واردات گندم در سال جاری گفت: به دلیل پایین بودن قیمت جهانی گندم، واردات برای کشور با محدودیت هایی روبه روست و نمی توان

به راحتی بر واردات تکیه کرد.

وی درباره تفاوت ها در تخصیص آرد نیز افزود: در حوزه ماکارونی، امتیازاتی مانند تأمین با ضمانت نامه بانکی در نظر گرفته شده که این مسئله نیز باید در سیاست گذاری ها مورد

توجه قرار گیرد.

عضو هیئت مدیره انجمن آرد استان با دفاع از کیفیت گندم بومی اظهار داشت: گندم تولیدی آذربایجان شرقی بی کیفیت نیست؛ بلکه هر نوع گندم دارای کارایی خاص خود

است. به عنوان مثال، گندمی با گلوتن ایندکس بالا در نانوایی ها کاربرد دارد.

وی با بیان اینکه گندم آذربایجان نقشی کلیدی در پویایی صنف و صنعت ایفا می کند، تأکید کرد: اگر گندم استان تأمین نشود، صنف و صنعت ما با مشکل مواجه خواهد شد، چرا

که هیچ کس نمی تواند از گندم های دیگر استفاده کند. گندم آذربایجان بهترین گزینه برای تولیدات صنفی و صنعتی است و هیچ شکی در این موضوع وجود ندارد.

مابه التفاوت گندم برخلاف ضوابط از کارخانجات دریافت می شود

غلامعلی راستی، دبیر انجمن آردسازان آذربایجان شرقی با انتقاد از عملکرد بازرگانی دولتی ایران در خصوص دریافت مابه التفاوت گندم از کارخانه های آرد استان، اظهار داشت: بر

اساس فاکتورهای صادر شده از سوی سازمان مربوطه، تصریح شده بود که در صورت خروج گندم از انبار، مشمول مابه التفاوت نخواهد شد، اما با وجود خروج کامل گندم ها از

انبار، این هزینه از کارخانجات اخذ شد.

راستی همچنین در خصوص نرخ متفاوت آرد ماکارونی تأکید کرد: اگر بنا باشد برای آرد یارانه ای در نظر گرفته شود، اولویت با نان است، نه ماکارونی.

وی در ادامه از موضوع واردات گندم توسط واحدهای صنایع غذایی نیز حمایت کرد و گفت: درخواست واردات گندم از سوی این واحدها، تصمیمی به نفع استان است و می تواند

در تأمین نیازهای تولید مؤثر واقع شود.

دبیر انجمن آردسازان استان آذربایجان شرقی با اشاره به کاهش محسوس خرید گندم در سال جاری اظهار کرد: در سال گذشته میزان خرید گندم استان ۶۰۳ هزار تن بود، اما پیش

بینی می شود این رقم امسال حداکثر به ۴۷۰ هزار تن برسد و حتی ممکن است تا ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار تن کاهش یابد.

وی با بیان اینکه چنین وضعیتی در سطح کشور می تواند منجر به نیاز به واردات گسترده گندم شود، تأکید کرد: برای جلوگیری از کسری احتمالی، باید از هم اکنون برنامه ریزی

شود و در صورت وجود محدودیت های دولتی، بخش خصوصی باید وارد عمل شود.

وی همچنین به موضوع نارضایتی کارخانه های آرد از نحوه تحویل گندم از سوی سیلوهای خصوصی اشاره کرد و گفت: طبق قرارداد ابلاغ شده از سوی شرکت بازرگانی دولتی

ایران، سیلوهای خصوصی موظف به تحویل گندم با همان میانگین افت خریداری شده هستند، اما این موضوع رعایت نمی شود.

دبیر انجمن آردسازان استان با انتقاد از ادغام چندین کارگروه تخصصی در قالب «کارگروه اقدام مشترک»، تصریح کرد: با این اقدام، انجمن آردسازان استان از فرآیند تصمیم گیری
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حذف شده و امکان طرح مشکلات کارخانجات از بین رفته است. وی خواستار بازگرداندن انجمن به جلسات تصمیم گیری و احیای کارگروه تخصصی آرد و نان شد.

چندنرخی بودن گندم مانع شفافیت بازار است

حمید شهباززاده، معاون بازرگانی اداره کل غله و خدمات بازرگانی آذربایجان شرقی، با اشاره به ضرورت شفافیت در بازار گندم و آرد، تأکید کرد: شرکت غله صرفاً مجری سیاست

های تعیین شده از سوی وزارت جهاد کشاورزی است و در چارچوب این سیاست ها عمل می کند.

وی با بیان اینکه باید واقعیت های بازار در خرید و فروش گندم لحاظ شود، افزود: اگر هدف گذاری خرید گندم برای امسال ۳۰۰ هزار تن باشد اما در عمل با افت ۵۰ درصدی مواجه

شویم، ترجیح می دهم میزان واقعی خرید ثبت و افت واقعی نیز ثبت شود، نه اینکه آمار غیرواقعی ارائه شود.

شهباززاده ضمن انتقاد از چندنرخی بودن گندم، آن را عامل ایجاد عدم شفافیت در بازار دانست و گفت: در چنین شرایطی امکان رقابت سالم از بین می رود.

وی در ادامه با اشاره به اصول قانون تجارت تصریح کرد: اصل در تجارت بر اعتماد است. باید به بخش خصوصی اجازه ورود به بازار داده شود و اختیار واقعی به فعالان این حوزه از

جمله کارخانه های آردسازی واگذار شود.

واردات گندم به دلیل ملاحظات امنیتی با محدودیت مواجه است

حسن پاشائی، رئیس اداره بازرگانی صمت استان با بیان اینکه یکی از دلایل اصلی محدودیت در واردات گندم، ملاحظات امنیتی است، افزود: در گذشته مواردی از واردات گندم

های آلوده به کشور و حتی به استان گزارش شده بود و همین تجربه باعث شده که دولت نسبت به واردات گندم با حساسیت بیشتری عمل کند. به همین دلیل، هرچند واردات از

سوی دولت مطرح است، اما در عمل به سختی امکان پذیر شده است.

پاشائی ریشه اصلی محدودیت ها را در ضرورت رصد و کنترل کیفیت دانست و تصریح کرد: مهم ترین نکته، نظارت دقیق بر واردات گندم است تا از ورود گندم های آلوده جلوگیری

شود. همان طور که در سایر کالاها مانند برنج و شکر مباشران معتمد معرفی می شوند، این امکان در حوزه گندم نیز وجود دارد.

وی در پایان خاطرنشان کرد: اگر پیشنهاد مشخصی از سوی بخش خصوصی یا تشکل های تخصصی ارائه شود، قطعاً اداره کل صمت نیز در چارچوب اختیارات خود پیگیری های

سازمانی لازم را انجام خواهد داد.

واردات خارج از فصل با مدیریت بخش خصوصی امکان پذیر است

صادق نادری، معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی با اشاره به کاهش میزان تولید گندم در سال جاری گفت: پیش بینی تولید حدود ۳۲۰ هزار تُن بود،

اما به دلیل نگرانی های کشاورزان و ذخیره سازی گندم برای مصرف خانوار در مناطق روستایی، این رقم کاهش یافته است.

وی یکی از دلایل کاهش خرید تضمینی را اختلاف قیمت ها دانست و افزود: تولید جو در کشور کم است و با وجود توان داخلی، جو وارد می شود. دولت قیمت جو را ۱۳,۵۰۰

تومان تعیین کرده، اما قیمت بازار تا ۲۳ هزار تومان نیز افزایش یافته که همین اختلاف، روی رفتار کشاورزان تأثیر گذاشته است.

نادری با رد شایعه بی کیفیتی گندم استان، گفت: شاخص های کیفی گندم استان در سطح مطلوبی قرار دارد. به طور مثال، هکتولیت استان ۷۸ در برابر میانگین کشوری ۷۷،

پروتئین گندم استان 11.04 در مقابل میانگین کشوری 11.5 و سایر شاخص ها نیز در سطح قابل قبولی هستند.

وی درباره واردات گندم تصریح کرد: بهترین گزینه برای واردات، بخش خصوصی است. اکنون قیمت جهانی گندم با قیمت داخلی فاصله زیادی ندارد (۲۰۰ تا ۲۳۰ دلار در بازار

جهانی)، و واردات خارج از فصل از مهر یا آبان می تواند به نفع استان باشد.

نادری همچنین با اشاره به تفاوت نرخ آرد برای ماکارونی و نان، تأکید کرد: هر نوع یارانه ای می تواند منشأ فساد باشد. با توجه به اینکه نان، قوت غالب مردم است، نباید

ماکارونی از نظام یارانه گندم جدا شود.

در پایان این نشست پیشنهادات کارشناسی مدنظر جهت طرح در صحن اصلی شورا جمع بندی شد.
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